
 

 

Visionsmøde/bestyrelsesmøde 2. juni 2024 

Zoommøde. 

 

 

Fremmødte: Karen Gross (KG), Ines Karstens (IK), Peter Stæhr (PS), Catrine Nebel (CN), Anders 

Knudsen (AK), Lars Falborg (LF), Helle Borgstrøm (HB), Morten Rask (MR), Morten Vaagholt (MV), 

Louise Walter (LW). 

 

1) Vision og ønsker  

CN: Ønsker at få mere konkrete punkter/ønsker. 

Vi skal også have talt om mødestruktur og antal møder og datoer. 

Tanker om fremadrettet prioritering, struktur etc. 

MR: Vi skal lykkes med rekruttering. Især kurserne, der skal ses på. Vi skal forsøge at være kreative og 

evt. tænke nyt. Desuden sikre os at de gode tanker bliver ført ud i livet.  

LF: Ønsker at udvikle kurser og holde dem på et godt niveau. Synes det skal være basis kurser som 

rammer bredt, det vores kollega har brug for. 3 grundkurser skal have højere prioritering. Synligheden 

er dårlig, vores kollega ”kender” os ikke.  

Godt at Finn, Berit og Charlotte laver kurser i LUF – som reklame. 

MV: Underviste rheumatologer og fortalte om træningskurset. Der blev spurgte om vi ikke ”bare” 

manipulerer. MV arbejder også sammen med fysioterapeuter og kiropraktor. Fysioterapeuter kunne 

også være en mulig interessegruppe. 

Basalkurser skal prioriteres. Styr på økonomien. Hvad er vores prioriteter? Hvad skal vi prioritere 

indadtil og udadtil. Vurdere om penge brugt giver mening, f.x. internationale deltagelse. PS supplerer, 

tidligere 16 fysioterapeuter for 2-3 år siden, aktuelt 7 fysioterapeuter. Hvad er vores målgruppe. 

Hvem er vi selskab for? PLO, læger generelt, fysioterapeuter.  

IK: Kan evalueringerne bruges. Tænker ikke selv osteopater er målgruppe, dog evt til Masterkurser. 

PLO’s interesse er, hvis behandling også giver ydelse (økonomisk incitament). Kunne vi få 

øvegrupperne op og køre. Kunne vi f.eks. få ydelse med instruks i træning, hvilket reumatologerne får. 

FS: Kende målgruppe, hvad har PLO brug for. Få fat i de yngre, evt allerede som medicinstuderende. 

Lave spørgeskema til målgruppen og tilpasse kurser og selskabets formål til det, der efterspørges. Se 

på økonomisk incitament til de yngre kolleger. Fortælle den gode historie om DSMM-lægen – 

arbejdsglæde, overskud, patienttilfredshed.  

LW: Være synlig til læge dag – dyrt, men måske tilbyde et 3 timers kursus. Have et opfølgningskursus 

af f.eks. 1 dags varighed til fastholdelse. Er der nok lærere? Helle er enig – obs lærerproblem. LF 

kommentar: undervisning til lærer. 



KG: Mange af de nævnte ideer har været drøftet før. Lægedage er forsøgt, men svært at blive 

udvalgt. God oplevelse sidst ved et fyraftensmøde, interessen dør ofte pga. økonomien.  

Strategimøde i FIMM – samme udfordringer med rekruttering. Vi kan lære af det arbejde. Fokusere 

på målgruppen, PLO og diagnostik. Behandling til dem, der har overskud. Læreruddannelsen har 

haltet lidt. Mere formaliseret læreruddannelse – kursus til de nye lærere. 

AK: Er der evidens på området, kan vi bruge det som salgsargument. AK har selv været på SPEAM i 

Fase2(3?) som var meget bedre end for de andre i Fase 1. Mere brugbart med at have kurset senere. 

Tidligere lå det i Fase 3. 

PS: Primært kursussekretær og vil gerne arbejde med dette og være støtten her. 

CN: Hvis vi ikke gør noget, er selskabet der måske ikke om nogle år. Skal vi være et behandlingsselskab 

eller diagnostik – hvad er selskabets primære formål? Skal det være manuel behandler som er målet? 

Hvor skal vi hen? Er læger færdig med at tage en sideuddannelse.  

DSMM er god til diagnostik. Skal vi fortsat være international til stede. MV-kommentar, skille det ad, 

diagnostik, behandling, øvrigt (akupunktur). Mere fokus på diagnostik. Kiropraktor har forhandlet en 

meget bedre honorering.  PS supplerer evt udvide evaluerings skema, konkrete spørgsmål – den 

enkeltes behov.  

HB: Evt sammenarbejde med LUF, være synlig når PLO søger efter kurser. MV enig at LUF kunne være 

godt at have et samarbejde med. 

Hvad gør vi: 

Ringe lister – kontakte tidligere medlemmer. 

Få fyldt Basiskurset op til august – evt. ændre, så det bliver mere et genopfriskningskurset. Bliver 

aflyst. 

Næste kursus er CS i august. 4 tilmeldte, 2 tilmeldte fra bestyrelsen? KG kan undersøge om 

undervisning kan foregå i Skejby, kursistpris ca 1000 kr. + forplejning. 

MV: Emner der skal drøftes: Ambitioner -  Målgruppe – Image – Evalueringer – Diagnostik – 

Ringelister. 

CN: Ambitioner: diagnostik, behandling, ind i LUF. Hvad er vores ambitioner. Mere case baseret 

undervisning, dog er det brugbart f.x. på grundkursus. 

LF: Fastholde i konceptet i grundkursus omkring en del diagnostik og behandling, evt små cases. Evt 

et samarbejde fremadrettet med LUF eller lægeforening. Vi mangler stadig synlighed, vi skal have 

samarbejde med andre partner der har berørings. 

MR: Synes kurserne er gode, det er rekruttering der er problemet. Passe på med at begrave 

”diamanten”. Hvordan får vi rekrutteret. Vigtigt at ramme bredt, dvs både grundkursus og de mere 

specialiserede kurser. 

KG: Der er ingen kurser i lægeforenings regi. Forsøgt f.x. x flere til lægedage med 3-4 timers 

undervisning. 

LW: Undrer sig at Charlotte, Finn og Berit er i LUF, når DSMM ikke kan.  

Målgruppe / Ambitionerne: 



MV: grundkurser skal være flere og bredere. Herudover behandlingskurser, lidt mindre kurser etc? KG 

er enig. 

MR: Forsøg på at få DSMM til at undervise i alle SPEAM. DSMM undervisning i klynge/12 mands 

grupper, LUF er det en konkurrent? Kan vi betale os for et samarbejde. Kunne godt tænke sig at sende 

en email igen til alle.  

MV: Er en del i gruppe (12 mand, spl grupper etc). Det er et godt sted at reklamere.  

Ines: PLO, mindre grupper, stadig behandling. 

Louise: Kender bestyrelsesmedlem i LUF – vil kontakte hende og spørge hvilke muligheder der er. 

CN: Dem der har været på begge kurser har sagt at DSMM kurset har været bedre. Have fokus på 

outcome for lægerne. 

Grundkurser skal prioriteres evt. igennem LUF, evt. laves billigere og i mindre grupper. Overveje en 

læreruddannelse.  

Huske at vi skal have en langsigtet og en kortsigtet plan. Kortsigtede plan grundkurser.  

MR: Hvad er formålet med LUF – hvad kan de tilbyde, hvor meget skal vi give fra os, hvad skal det 

”koste” at være i samarbejde med dem.  

Kursusevaluering – skal de laves på et andet tidspunkt i stedet for at lave det til slut. Vi får gode 

evaluering – evt skal de ændres for at få den information vi har brug for. 

Synlighed: 

LUF og lægeforening kunne være godt. Der er efterspørgsel på kurserne, bare ikke hos DSMM. 

Kan øvegrupper bruges til at fremme synligheden. 

 

2) Bag om DSMM 

Jeg syntes det er vigtigt at vi alle kender til økonomien i selskabet. Derfor er det vigtigt at få et 

overblik af hvem der er på ”lønningslisten” og hvad der er aftalt af løn til de forskellige funktioner, og 

hvad der kan gives af tilskud til. 

Møde: Kørselsgodtgørelse. Hvis fri fra job – kan man få en halv arbejdsdag refunderet.  

Lærermøde overnatning, aftensmad og morgenmad. 

Diæter ved længerevarende møder/ophold, f.x. udenlands ophold, La Santa eller internationale 

møder. 

KG får løn til ESOMM og FIMM internationale møde. Nogen møder bliver betalt af internationale 

selskaber. Typisk 2 til 3 møder om året. KG har fået en del indflydelse i det internationale arbejde som 

også har gavnet DSMM, f.x. med kontakter, underviser etc. KG ser på godkendelser på verdensplan, 

også på politisk plan. 

Fremadrettet vil der nok være nogen udgifter der kan dækkes af andre end DSMM. KG taler for at 

fastholde i de internationale møder. 

MV: Bekymret hvis der internationalt arbejde henimod en diplomuddannelse 



FS/MR: Synes vi skal overveje om hvor meget vi vil betale for international deltagelse. Kan vi sætte et 

beløb / procent af budget hvor meget der skal bruges. PS: tidligere brugt mellem 25-75.000 kr/årligt. 

LF: Det giver meget viden/evidens at være med i internationale selskaber. 

Lærebog: 

Betaling har primært været til løn. Claus fakturerer løbende for timeløn, tegninger og opsætning. 

Lærer får ikke mere løn aktuelt. Bogen er gratis for tidligere skribenter. Fremadrettet fagligt arbejde 

har tænkt at være uhonoreret. 

Sekretærløn: 

Sekretær får 6.000 kr for hvert afholdt kursus, kr. 2.500 for aflyst kursus. 

Kasserer får 500 kr pr kursus 

Hjemmesiden 

Fremadrettet betaling skal afklares. 

Ref.: FS 

 

3) Manglende tilmelding til kurserne (kl. 13-15) 

 

- Aktuelt: Kun 1 tilmelding til kurset ”Bliv glad for din rygpatient” 15. – 18. august 2024. Aflyses da vi 

ikke forventer 12-14 flere tilmeldinger ila 14 dage, hvor muligheden for gratis aflysning slutter. 

Kursussekretær sætter i værk. 

- Vi har brug for mere synlighed. Mere appetitvækkende kursusbeskrivelser? 

Karen vil tale med kursisterne på sine kurser samt forsøge at påvirke sine kontakter – har stort 

netværk. Louise vil snakke uformelt med en veninde, der sidder i LUF, mhp. muligt samarbejde. 

Morten vil undersøge mulighederne for etablering af kursus på Lægedage. De nye rygvejledninger fra 

hhv. DSAM og reumatologerne vil være aktuelt emne. Dér er der vægt på mobilisering og træning. 

- Forslag om Repetitionssceance som en del af Basiskurserne, f.eks. en dag eller aften kort efter 

kurset, hvor dato er fastsat på forhånd/aftales på kurset. Undervisning hèr skal være includeret i 

underviserhonoraret på Basiskurset. 

- Aftale om på hvert Basiskursus at få aftalt Øvegruppe er vigtigt – kan motivere for deltagelse på 

senere DSMM-kurser. 

- Genopfriskningskurser på 1-2-3(?) dage med først repetition fra Basiskurset og afslutning med islæt 

af MFR-, CST- og/eller MET-behandling. Karen arbejder videre på det. 

- Udvidet kendskab til den elektroniske Lærebog er ønskelig. Kan måske inspirere nogle til at deltage i 

vores kurser. Mulighed for boganmeldelser i UfL, Practicus, Dagens Medicin, Månedsskriftet, Medibox 

og FADL’s Forlag? Helle tager kontakterne. Morten vil promovere Lærebogen i reumatologisk regi. 

- Skal vi have andre faggrupper med som undervisere? Overvejes. 

- Forslag om rabatordning til CLS-kurserne. ”Find 3 kolleger og kom 4 på kursus til 3’s pris” - i lejlighed 

med 2 soveværelser. Morten og Louise vil være aktive på det.  



- CLS-kurserne balancerer økonomisk sædvanligvis med 14-15 kursister. 

- MFR – CST kurset ultimo august 2024 har 4 tilmeldte. Vi vil meget gerne gennemføre kurset, men 4 

giver gevaldigt underskud. Forslag om at invitere alle lærerne gratis på kurset, så omkostningen bliver 

en del af læreruddannelse. Catrine vil skrive til lærergruppen om tilbuddet. Rammerne for kurset 

afhænger af antal interesserede. 

- Evalueringerne af kurserne skal optimeres. Spørgsmålene skal udvides, og der skal være opfordring 

til at skrive om forbedringer og ønsker til nye kurser, så vi kan bruge evalueringerne til at gøre 

efterfølgende kurser bedre – og ikke bare nyde klap-på-ryggen. Catrine og Karen(?) vil arbejde på 

forslag. 

- Focus på at Basiskurser gennemføres, men ikke på ”low budget”-facon. Niveau 2 og 3 kurser kan 

gennemføres for mindre grupper i setups med lavere omkostningninger. 

- Focus på at få de yngste praktiserende læger i tale. 

- Focus på Øvegrupperne, især at de bliver etablerede på Basiskurserne. 

 

4) Dato for nye møder 

1. juli 2024, 12. august 2024, 10. oktober 2024. Alle dage kl 19. 

Ref.: PS 

 

 

 

 


